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ZAB.0012.4.4.2023 
 

Protokół nr 27/23 
z posiedzenia Komisji Infrastruktury i Rozwoju  

z dnia 24 listopada 2023 roku 
 
 

1)  Otwarcie obrad Komisji. 
  
Pan Bogdan Domżalski - Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Rozwoju w dniu 24 
listopada 2023 r. o godzinie 12:14 otworzył obrady Komisji Infrastruktury i  Rozwoju. 
Powitał członków Komisji oraz Pana Romana Gołębiewskiego – Starostę Włocławskiego, 
Panią Jolantę Sakowską – Skarbnika Powiatu, Pana Tadeusza Wiśniewskiego – Dyrektora 
Powiatowego Zarządu Dróg we Włocławku z siedzibą w Jarantowicach. 
Lista zaproszonych osób stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.  
 
2)  Stwierdzenie quorum.  
 
Przewodniczący Komisji na podstawie listy obecności stwierdził, że w obradach uczestniczy 
5 radnych, co wobec ustawowego składu Komisji, liczącego 5 osób stanowi wymagane 
quorum, a zatem obrady są prawomocne. 
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.  
 
3)  Przyjęcie porządku obrad.  
 
Przewodniczący Komisji zapytał, kto jest za przyjęciem porządku obrad w brzmieniu: 
 
Porządek obrad: 

1) Otwarcie obrad Komisji. 
2) Stwierdzenie quorum.  
3) Przyjęcie porządku obrad. 
4) Przyjęcie protokołu nr 26/23 z posiedzenia Komisji Infrastruktury i Rozwoju z dnia 

14 listopada 2023 r. 
5) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego na 2024 r. i lata następne.  
6) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 

Włocławskiego na rok 2024.   
7) Opracowanie projektu planu Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady Powiatu we 

Włocławku na rok 2024. 
8) Zamknięcie obrad Komisji 

 
i przeprowadził procedurę głosowania:  
Za – 5 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 
przyjęła porządek obrad komisji. 
Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  
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4) Przyjęcie protokołu nr 26/23 z posiedzenia Komisji Infrastruktury i Rozwoju z dnia 
14 listopada 2023 r. 
 

Przewodniczący Komisji poinformował, iż z posiedzenia komisji został sporządzony 
protokół. Protokół był do wglądu w Kancelarii Przewodniczącego Rady. Przewodniczący 
Komisji zapytał radnych czy mają uwagi do protokołu? Radni nie wnieśli uwag. 
Przewodniczący Komisji zapytał, kto jest za przyjęciem protokołu i przeprowadził procedurę 
głosowania.  
Wyniki głosowania: 
Za – 5 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że protokół 
nr 26/23 z dnia 14 listopada 2023 roku został przyjęty.  

 
5) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego na 2024 r. i lata następne.  

 
Przewodniczący Komisji poprosił o przedstawienie przez skarbnika powiatu WPF i budżetu, 
głównie w zakresie inwestycji drogowych.   
Pani Jolanta Sakowska – Skarbnik Powiatu powiedziała, że WPF została przygotowana na 
lata 2024-2040. Art. 230 ustawy o finansach publicznych stanowi, że sporządzenie projektu 
WPF należy wyłącznie do zarządu powiatu. WPF zawiera prognozę długu, spłatę 
zobowiązań, dochody, wydatki, przychody, rozchody. Wszystko to jest określone 
w załączniku nr 1 do wieloletniej prognozy i załącznik nr 2, w którym przedstawione są 
przedsięwzięcia, które będzie się realizować w perspektywie następnego roku i kolejnych. 
Jeżeli chodzi o sam budżet na rok przyszły, to skarbnik przedstawiła w jakich wielkościach on 
się zamknie. Jeżeli chodzi o dochody budżetu, to będą one wynosiły 165 213 413,94 zł. 
Dochody bieżące z tego to 118 552 074,10 zł a dochody majątkowe to 46 661 339,84 zł. 
Planowane dochody powiatu z tytułu subwencji ogólnej na rok 2024 będą wynosiły                            
57  247 436 zł, w stosunku do roku 2023 wzrosły ogółem o kwotę 15 718 978 zł, w tym część 
wyrównawcza wzrosła o 14 385 901 zł, część równoważąca spadła o kwotę 2 298 098 zł, a 
część subwencji oświatowej wzrosła o kwotę 3 631 175 zł i będzie wynosiła 19 175 198 zł. 
Planowane dochody powiatu  z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób 
fizycznych w stosunku do roku bieżącego wg informacji wstępnej  z Ministerstwa Finansów, 
wzrosły  5 438 506 zł i są planowane na poziomie 20 691 457 zł. Dochody z tytułu udziału we 
wpływach z podatku dochodowego od osób prawnych, będą wynosiły 979 872 zł i wzrosły 
o 223 273 zł. Wielkość dotacji wojewody kujawsko-pomorskiego na rok 2024 będzie 
wynosiła 8 679 700 zł, w tym na zadania własne powiatu to jest wielkość 5 386 600 zł i na 
zadania zlecone z administracji rządowej 3 293 100 zł. Szczegółowa informacja do 
planowanych dochodów, stanowi załącznik nr 1. Jeżeli chodzi o stronę wydatków budżetu na 
rok przyszły została ona zaplanowana w wysokości 181 388 016, 44 zł, z tego wydatki 
bieżące to 105 515 916,74 zł, z tego wydatki jednostek budżetowych to 92 473 234,74 zł. 
Jeżeli chodzi o wydatki majątkowe to zostały zaplanowane na poziomie 75 872 099,70 zł 
i 41,83% ogółem planów wszystkich wydatków w budżecie, szczegółowa informacja - 
załącznik nr 2. Budżet jest niezrównoważony, deficyt budżetu to 16 174 602,50 zł i pokryty 
będzie z planowanych do zaciągnięcia kredytów lub pożyczek długoterminowych. Zostały  
zaplanowane rezerwy na ogółem kwotę 1 mln zł, rezerwa ogólna to 200 000 zł,  rezerwy 
celowe to 800 000 zł, na zarządzanie kryzysowe 210 000 zł, wydatki bieżące w oświacie 
i edukacji 80 000 zł,  na wydatki bieżące w opiece społeczne - 80 000 zł i w administracji – 
80 000 zł.  Są to wydatki na nieplanowane zdarzenia. Również rezerwa na inwestycji i zakupy 
inwestycyjne została zaplanowana w wysokości 350 000 zł. Wydatki bieżące na zadania 
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oświatowe zaplanowano w wysokości 24 071 955 zł, bez zadań inwestycyjnych, które 
w przyszłym roku w oświacie stanowią wielkość 4 898 559,78 zł. Uwzględniają one 
zaplanowane dotacje podmiotowe dla szkół niepublicznych w kwocie 2 543 983 zł.  
Subwencja  to 19 175 198 zł, więc kwota niedoboru, to jest 4 896 757 zł. Zaplanowano 
również 21 082 976 zł na wydatki dotyczące domów pomocy społecznej – 4 powiatowe 
i piąty na prowadzenie o zasięgu ponadgminnym. Kwota na ten piąty dom to jest 
zaplanowana w wysokości 1 775 433 zł. Jeżeli chodzi o wydatki majątkowe, planuje się wraz 
z rezerwą, w tej wysokości, którą skarbnik przedstawiła i są uwidocznione w załączniku nr 3, 
gdzie są rozpisane wszystkie zadania inwestycyjne, według działów, rozdziałów i paragrafów, 
i wielkościach ogólnych, czyli ta kwota wydatków na inwestycje zaplanowana, na przyszły 
rok wraz z rezerwą to 75 872 099,70 zł. Zaplanowane zadania inwestycyjne w Powiatowym 
Zarządzie Dróg to jest kwota 42 678 234,32. W tej kwocie mieści się dofinansowanie 
z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. To jest wielkość 8 206 708,91 zł. Z Rządowego 
Funduszu Polski Ład  Program Inwestycji Strategicznych to 13 930 665,11 zł z udziału 
środków unijnych – RPO to kwota 6 142 831 zł. Na realizację zadań inwestycyjnych na 
drogach powiatowych i na zakupach inwestycyjnych, to kwota własnych środków powiatu - 
14 398 039,30 zł. Ponadto zaplanowano takie zadania inwestycyjne, jak budowa budynku 
dodaktyczno – warsztatowego przy ZS w Kowalu. Jest to zadanie zaplanowane 
z dofinansowaniem na lata 2024 – 2025 w kwocie całego zadania to 5 814 347 zł a z udziałem 
środków unijnych w kwocie 4 932 878,12 zł, fundusze unijne są dla kujaw i pomorza na lata 
2021 - 2027 z tym, że na rok 2024 kwota wydatków to 2 912 654,01 zł  a na 2025 r. – 
2 901 693,01 zł. Dokumentacja na to zadanie została w bieżącym roku sfinansowana. 
Termomodernizacja budynku ZS w Lubrańcu -  cała wartość zadania do 4 114 231,55 zł. 
Finansowanie na lata 2024 -2025. Środki unijne zaplanowane w tym zadaniu na te lata to 
kwota 3 352 596,82 zł. W ramach zintegrowanych inwestycji terytorialnych, polityka 
terytorialna na lata 2021 -2027 kwota wydatków w roku przyszłym to 1 985 905,78 zł a na 
2025 - 1 975 115,57 zł.  Również zadanie, które zostało zaplanowane w perspektywie 2024 -
2025, jest zadanie pod nazwą zakup aparatu rezonansu magnetycznego wraz z dostosowaniem 
pomieszczeń Powiatowego Centrum Zdrowia. Wartość całego zadania to 7 506 887,38 zł.  
Kwota dofinansowania ze środków unijnych w ramach funduszy kujaw i pomorza 2021 – 
2027 to 6 210 854,27, na rok 2024 kwota wydatkowo zaplanowana to 3 673 248,70 zł a na 
rok 2025 to 3 653 443,68 zł. Kolejne zadania już w perspektywie przyszłego roku, to zadanie 
pod nazwą wymiana źródeł ciepła w jednostkach organizacyjnych powiatów i zadanie ma 
wielkość 6 310 917, 90 zł, w tym środki unijne to 5 280 980,21 zł. Inwestycja zaplanowana 
w ramach zintegrowanych inwestycji terytorialnych, polityka terytorialna 2021-2027. 
Budowa nowego boiska wielofunkcyjnego przy Powiatowym Centrum Kształcenia 
Zawodowego i Ustawicznego w Chodczu. - w tym roku były dokumentacje zlecone, zadania 
wpisane w wieloletnią prognozę finansową i obejmują lata 2023-2024. Tu jest 
dofinansowanie z programu Ministerstwa Sportu i Turystyki, projekt Olimpia w kwocie 
2 650 000 zł.  Ogółem wartość zadania to 8 679 988 zł i budowa nowego boiska przy ZS 
w Lubrańcu Marysinie -  dofinansowanie z projektu Olimpia 2 800 000 zł. Kwota 
zaplanowana na przyszły rok na zadanie to 8 679 980 zł. Również renowacja budynku 
Starostwa Powiatowego we Włocławku, zadanie jest realizowane z dofinansowania 
z Rządowego Funduszu Ochrony Zabytków Polski Lad. Powiat otrzymał promesę na kwotę 
400 000 zł i zadanie będzie realizowane w roku przyszłym. W ramach budżetu przyszłego 
roku zostały również zaplanowane wydatki związane z transportem zbiorowym. Na ten cel 
zaplanowano kwotę po stronie wydatków w wysokości 3 772 884,74 zł z planowanym 
dofinansowaniem z funduszu rozwoju przewozów autobusowych w kwocie 1 967 801,10 zł. 
Po stronie kosztów własnych, to jest wielkość 1 805 083,64 zł.  Kwota może uleć zmianie 
w trakcie roku w związku ze sprzedażą biletów na liniach autobusowych. W załączniku nr 5 
jest zostawienie planowanych kwot dotacji udzielanych z budżetu powiatu. Jeżeli chodzi 
o całą kwotę udzielanych dotacji, to wielkość 8 462 011 zł, w tym dotacje celowe dla 
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jednostek samorządu terytorialnego to 2 512 215 zł.  Dotacje dla jednostek spoza sektorów, 
sektora finansów publicznych to 3 405 813 zł oraz dotacje podmiotowe spoza sektorów 
finansów publicznych, to 2 543 983 zł. Zaplanowano między innymi w dotacjach kwotę 
400 000 zł  na ochronę zabytków, na ochotnicze straże – 600 000 zł, na stowarzyszenia 
w zakresie kultury fizycznej 400 000 zł. Zaplanowane zostały w wydatkach, zarówno 
inwestycyjnych, jak i bieżących, na tzw. fundusze celowe wsparcia, zarówno policji, jak 
i komendy państwowej straży pożarnej. Jeżeli chodzi o policję - to 109 000 zł,  jeżeli chodzi 
o komendy wojewódzką państwowej straży pożarnej, to 100 000 zł. Dochody i wydatki na 
rok 2024, na realizację zadań z zakresu administracji rządowej i innych zadań zleconych 
ustawami planuje się w wysokości 3 293 100 zł, co zostało przedstawiane w załączniku nr 6 
do projektu budżetu. 
Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję.  
Radny Kazimierz Kaca zadał pytanie w sprawie dróg publicznych powiatowych. Jeżeli 
chodzi o remonty, to są zaplanowane symboliczne kwoty, droga Baruchowo - Goreń Duży -
Patrowo. Droga Smogorzewo – Zgłowiączka -  40 000 zł. Remont drogi Szatki – Wola 
Nakonowska. Radnego szczególnie interesuje ten remont na kwotę 20 000 zł. Jest to kwota 
symboliczna. Radny poprosił o przybliżenie sprawy.  
Pan Tadeusz Wiśniewski – Dyrektor PZD powiedział, że środki są zaplanowane na 
opracowanie dokumentacji.  
Radny Kazimierz Kaca powiedział, że kilkakrotnie sygnalizował sprawę drogi w m.Szatki.  
Jest droga, na której od 33 lat nic nie było robione.  Ona jest w złym stanie technicznym. 
Jeżeli w roku 2024 będzie opracowana dokumentacja, to pytanie czy znajdą się środki, aby 
była remontowana, bo jeżeli nie, to dopiero w roku 2025 ? Nigdy radny nie sygnalizował 
przez 5  lat  i nie mówił o pewnych sprawach, bo uważał, że zawsze przychodzi odpowiedni 
czas i trzeba poczekać. Dobrze, że były inwestycje, ale ta droga jest pomijana. Radny nie chce 
komentować, że drogi były wykonywane 2-3 krotnie od czasu, kiedy powstał powiat. Były 
dotacje zewnętrzne, to trzeba było to wykorzystać.  Radny zwrócił się z prośbą, aby sprawę 
drogi w zakresie remontu uwzględnić. Radny nie był jedynie na odcinku drogi 
w Zgłowiączce, dlatego nie będzie się w tej kwestii wypowiadał. Odcinek drogi Baruchowo - 
Goryń Duży – jest tam podmokły teren i też ta droga może się rozejść.  Droga Lubanie – 
Kucerz – radny był tam rok temu.  Na remont z własnych środków  należałoby przeznaczyć 2-
3 mln zł. Może jeszcze udałoby się jakieś środki zewnętrzne pozyskać. Dobrze, że jest 
opracowywana dokumentacja, ale radny uważa, że trzeba te drogi wyremontować. Radny 
rozmawiał na ten temat z Wójtem z Chocenia i wójt sygnalizował remont mostu. Radny 
pamięta, że ten most, grobla była już remontowana. Radny poprosił, aby zarząd ustosunkował 
się do remontu drogi w m.Szatki.  
Pan Roman Gołębiewski – Starosta Włocławski  powiedział, że w ostatnich pięciu latach, 
może poza pojedynczymi, wszystkie inwestycje, jak i zarówno remonty, realizowało się 
z dofinansowaniem środków zewnętrznych, bo wtedy można zrobić 2-3 krotnie więcej.  Taka 
myśl przyświeca przy planowaniu budżetu na rok przyszły. Obecnie z niewykorzystanych 
dokumentacji na drogi, i mimo, że było ich opracowanych wiele, w zakresie inwestycji, jak 
i remontów, są dwie drobne sprawy. Jedna to jest dokończenie w Redczu i mały odcinek 
w Osieczu i mały odcinek chodnika w Wólce Paruszewskiej. To są drobne rzeczy, które nie są 
zaangażowane w proces podpisywania umów. Jest się po wszystkich przetargach, w trakcie 
przetargu na ścieżkę Smólnik - Mostki, w ciągu drogi, Mostki-Kowal. Opracowuje się te 
dokumentacje, aby być gotowym do pozyskania środków zewnętrznych. Czeka się na nowe 
rozdania.  Padają deklaracje, że te dofinansowania do budowy dróg i do remontów zostaną 
utrzymane. Dlatego też robi się te dokumentacje. Starosta jest zwolennikiem tego, aby 
realizować to ze wsparciem środków zewnętrznych, podobnie jak każdy na tej sali. Nie 
wpisano środków na remonty, ze środków własnych, ponieważ w tych inwestycjach są  
pewne rezerwy. Chodzi o to, że wie się już, że dofinansowanie na drogę w Polówce będzie 
o 1 mln zł większe, ale nie można było tego przyjąć do budżetu, bo jeszcze formalnie ta nowa 
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lista nie jest zatwierdzona. Liczy się także na dofinansowanie z Urzędu Marszałkowskiego, 
bo jest tam formuła wspierania hali sportowych i że jakieś środki na te dwie hale trafią do 
budżetu powiatu.  Jest to rezerwa na wkład własny do remontów dróg, do których powiat chce 
się przygotować w 2024 roku. Żeby to zrobić w pierwszych miesiącach, należy opracować  
dokumentacje.  Na ile odcinków będzie można złożyć wnioski i na jakich zasadach, to trzeba 
na to poczekać.  Starosta zgadza się z tym, że wymienione drogi są sugestiami pana dyrektora 
i pan radny to potwierdził, że w pierwszej kolejności wymagają remontu i chronologicznie 
duże ilości tych przebudów i remontów się robi. Co do inwestycji oprócz tych siedmiu 
i ósmej, na które jest się w trakcie podpisywania umów po przetargach, chce się także 
opracować trzy dokumentacje inwestycyjne. Dotyczy to drogi i ulicy Zwycięstwa w Chodczu  
na odcinku od drogi wojewódzkiej. Przebudowy wymaga droga Wilkowice  i tą dokumentację 
chce się wykonać. Trzeci odcinek to jest droga Brześć Kuj. – Humlin, która jest mocno 
użytkowana. Jest wpisany obiekt mostowy w Zgłowiączce.  Do ewentualnych jesiennych 
naborów, jeżeli on zostaną utrzymane, trzeba się przygotować. Starosta ma nadzieję, że 
utrzymane będą wiosenne nabory na remonty i na chodniki, przejścia dla pierwszych, dlatego 
też z tymi dokumentacjami w pierwszej kolejności chce się ruszyć, a wkład własny 
przeznaczyć z tych środków, które zostaną zwiększone na drogę Polówka i na hale sportowe. 
Budżet był planowany realnie. Wszystkie 75 mln zł inwestycji jest ze wsparciem 
zewnętrznym, nie ma ani jednej, poza dokumentacjami, realizowanych całkowicie ze środków 
budżetu powiatu. Tak przez ostatnie 5 lat było zarządzane i chce się to utrzymać w roku 
przyszłym. Również tą zasadę chce się także kontynuować w przypadku remontów dróg. Nikt 
odpowiedzialnie dzisiaj nie powie - na ile odcinków będzie można złożyć i na jakie kwoty 
wnioski w roku przyszłym. 
Radny Kazimierz Kaca powiedział, że nikt nie kwestionuje tego, że jak jest dotacja, żeby 
z tego nie korzystać. Pan starosta podkreślił, że może być różna polityka. Radny jeszcze raz 
sygnalizuje te odcinki. Radny nie chce tutaj też wymuszać, że akurat  jest z tego terenu, to 
musi być w pierwszej kolejności wykonany remont. Należy pamiętać, żeby było to 
zabezpieczone. Nie wiadomo czy ten trend zostanie utrzymany. Radny ma nadzieję, że 
jeszcze te cztery odcinki dróg zostaną uwzględnione.  
Dyrektor PZD powiedział, że nie zna warunków dofinansowania, dopiero można 
wnioskować, jak będą określone zasady.  Jeżeli na przykład pojawia się program, to jest ta 
granica 2 mln zł  i wtedy trzeba komponować, tj. chodnik z remontem dróg.  Także dzisiaj nie 
można ustalać czy mówić, jak będzie. Będzie program i dostosuje się dokumentacje do 
programu. 
Radny Kazimierz Kaca powiedział, że nie kwestionuje tego, tylko sprawa jest taka, że na 
dzień dzisiejszy pan starosta powiedział, że z oszczędności. Radny zaproponował, żeby ująć 
i zapisać jakąś kwotę na remonty. Starosta powiedział, że są pewne oszczędności przy 2-3 
drogach.  
Starosta Włocławski poinformował, że jest się już po przetargach, jest się w trakcie 
podpisywania umów. Jedyną niewiadomą jest ścieżka w Smólniku, ale zakłada się, że 
w granicach finansowych uda się to wykonać. Jest 1 mln zł i wie się, że zwiększy się 
dofinansowanie na drodze Polówka do 60%. W tym momencie jest ok. 2 mln zł. Będzie 3 mln 
zł. Oszczędności z przetargu na drogi z jednej drogi przełożyło się na drugą. Tych pieniędzy 
drogowych na wkład własny do złożenia wniosku na remonty będą, jeszcze z pewną rezerwą 
inwestycyjną. Będzie jeszcze dofinansowanie do budowy hali sportowej przy ZS w Lubrańcu 
– Marysinie.  Nie chciano tworzyć sztucznych deficytów. Nic by w tym momencie nie dało, a 
pogarszałoby wynik finansowy. Pewnymi niewiadomymi są przetargi na 4 zadania  
realizowane w polityce terytorialnej, które w przyszłym roku będzie się chronologicznie 
ogłaszać po ogłoszeniu konkursu przez marszałka.  
Radny Kazimierz Kaca stwierdził, że zatem można trzymać za słowo, że ten kierunek 
będzie realizowany. Radny zapytał, ile jest środków własnych na zadania? 
Skarbnik Powiatu odpowiedziała, że 40% i 15 mln zł deficytu. 
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Radny Wojciech Zawidzki powiedział, że ok. 4 mln zł jest na inwestycje energetyczne. 
Radny poprosił o przybliżenie tematu.  
Starosta Włocławski powiedział, że środki będą przeznaczone na uzupełnienie źródeł ciepła, 
tj.: w DPS Wilkowiczki, Kurowo, Rzeżewo, 4 placówki opiekuńczo – wychowawcze, szkoła 
w Chodczu, gdzie mają być zamontowane pompy ciepła wraz z instalacjami 
fotowoltaicznymi.    
Radny Kazimierz Kaca poprosił o udzielenie odpowiedzi w terminie późniejszym, tj. na 
posiedzeniu Komisji Budżetu i Finansów - ile pracowników na koniec października 2023 r. 
ma najniższą krajową? Radny zapytał również, ile środków własnych jest przeznaczonych na 
remonty i inwestycje? Czy to jest kwota 30 mln zł?  
Starosta Włocławski powiedział, że po zbilansowaniu wydatków bieżących ze wskaźnikiem 
inflacji o 6% łącznie jest 75 mln zł na inwestycje i remonty przy 46 mln zł – środków 
zewnętrznych, 29 mln zł wkład własny, z czego, aby zbilansować budżet trzeba było założyć 
ok. 15 mln zł  kredytu. Bardzo duży wpływ ma udział w PIT. W zeszłym roku, PIT - u, 
według wskaźników, było ok. 10 mln zł mniej, niż było przed reformą finansów publicznych 
w sensie obniżenia podatku, a przełożenia tego na składkę zdrowotną. Podatek jest taki sam, 
tylko składka zdrowotna w całości trafia do budżetu państwa a obniżony podatek w połowie 
nie trafia do samorządu. Te pieniądze w systemie funkcjonują podobne dla rządu, natomiast 
nie wracają one do samorządów. W ubiegłym roku straciło się ok. 10 mln zł. Wyrównano 
3 400 000 zł dochodów w listopadzie, czyli tylko w zeszłym roku było mniej o ok. 7 mln zł. 
Od 2024 roku ustawa jest obowiązująca i powinno się w ramach dochodów z PIT-u  
dotrzymać dodatkową subwencję rozwojową, która miała tą różnicę rekompensować.  Pewnie 
w przyszłym roku jest kilkanaście milionów straty na PIT.  Powinno się otrzymać subwencję 
rozwojową, mimo obowiązującej nieuchylonej ustawy. Nikt tych środków samorządom nie 
przekazał i nie wiadomo, co się wydarzy w przyszłości. Liczy się na to, że jakieś wsparcie 
będzie.  Nie zniwelowało to tego, tylko poza tymi wskaźnikami, które przychodzą. Jakieś 
wsparcie w przyszłym roku będzie. Znacząco obcięto możliwość manewru zarządzania tą 
nadwyżką operacyjną. Jest to tylko 15 mln zł.  Wszyscy zdają sobie sprawę jak wszystko 
zdrożało, ile przez te 5 lat było inflacji, ile wydatków jest więcej. Pokazuje to to, że poziom 
inwestycji był ok. 20 mln zł, 24 mln zł, 18 mln zł, 22 mln zł, w przyszłym roku – 75 mln zł. 
Także w takich realiach trzeba się obracać. 
Radny Wojciech Zawidzki zapytał czy skarbnik liczyła, ile na inwestycje było środków 
zewnętrznych – np. 40%,50%,60%,70%? Jaka jest średnia roczna?  
Skarbnik Powiatu powiedziała, że ok. 43% do 45% w stosunku do całego planu. 
Starosta Włocławski powiedział, że są inne formy wsparcia na inwestycje, tylko, że trzeba 
znaleźć pieniądze na wkład własny.  
Radny Kazimierz Kaca powiedział, że przez 5 lat była inna polityka niż poprzednio. Było 
duże dofinansowanie, nie wiadomo jaka będzie polityka w stosunku do samorządów. 
Pieniądze są, ale musi być wkład własny. Radny poinformował, że mieszkańcy mówią, że 
drogi się frezuje i innych nie robi się. Radny nie kwestionuje, że jak będą środki zewnętrzne, 
to należy to robić. Jeśli nie byłoby środków zewnętrznych, to należałoby pomyśleć o tym, aby 
uwzględnić odcinki 2-3 mln zł. Radny poprosił, aby uwzględnić temat drogi w Szatkach. 
Mieszkańcy mówią, że np. droga Kruszyn – Choceń jest wykonywana, a nie powinna, a droga 
w Szatkach jest nierobiona. Należy to przemyśleć. Gospodarz musi widzieć wszystko. 
Wiadomo, że droga Kruszyn – Choceń jest 3 krotnie więcej używana, ale trzeba pamiętać 
o innych. Radny stwierdził, że pewne spostrzeżenia przedstawi na posiedzeniu Komisji 
Budżetu i Finansów. Radny poruszył sprawę świąt powiatowych. Nie zostało uwzględnione 
święto 11 Listopada. Radny poprosił, aby pan starosta to zweryfikował. Należy pamiętać 
o historii Polski.  
Radny Wojciech Zawidzki powiedział, że rolą powiatu jest pamiętanie o historii, 
o patriotyzmie. Radny też jest za tym świętem.  
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Starosta Włocławski stwierdził, że jest otwarty na wszelkie formy współpracy ze 
społeczeństwem. Radni mają rację, ale w praktyce wyglądało to tak, że i tak w każdej gminie 
uczestniczyli radni z tego terenu. Każdy był u siebie. Żaden problem, aby rotacyjnie to zrobić 
pod egidą powiatu. Uznano, że każdy uczestniczył u siebie, wszędzie ten powiat jest 
zaakcentowany, praktycznie w każdej gminie, są radni. Starosta bardziej byłby zwolennikiem 
wymyślenia może jakiej innej formuły tego, żeby może się w inny dzień odbyło. Powiat 
powinien przy okazji tych świąt uczestniczyć.   
Radny Wojciech Zawidzki stwierdził, że należy podtrzymywać tradycję i przyzwyczajać 
młodzież do wartości historycznych. 
Starosta Włocławski powiedział, że zgadza się, że jakąś formułę pewnie można byłoby 
wymyśleć przy tej ilości różnych spotkań.  Jeżeli chodzi o drogi, to do starosty te sygnały 
docierały.  Zrobiło się dobre rozwiązanie, był dyrektor Zarządu Dróg Wojewódzkich,  który 
powiedział, że w Polsce dywaniki są technologicznie przygotowane na 10 lat. I to już było 
widać, że po tych 10 latach zaczyna się coś z drogami dziać. Był to ostatni moment, aby 
podjąć działania. Jest 400 km dróg. Trzeba widzieć priorytety i patrzeć na ruch pojazdów na 
drogach i jakie jest ich obciążenie.  
Radny Kazimierz Kaca powiedział, że nigdy nie kwestionował inwestycji. Był zbyt duży 
wkład własny, aby dzisiaj doprowadzić do zniszczenia. Na drogach wojewódzkich zaczął się 
postęp. Odcinek do Gostynia jest zrobiony, jest też obwodnica. Dzisiaj Chodecz, radny ma 
nadzieję, że będzie wykonany.  Jest do wykonania droga w Choceniu. Może tam dojść do 
wypadku.  Takie sprawy związane z drogami wojewódzkimi trzeba sygnalizować.  
Dyrektor PZD powiedział, że miał uwagi co do nakładek. Nie można robić tzw. 
szachownicy, żeby zrobić jakieś odcinki i pozostawić coś niezrobionego w środku. Zostały 
wykonane całe odcinki dróg. To są drogi strategiczne w powiecie włocławskim. Nikt tego nie 
będzie podważał. Są to słusznie wydatkowane środki finansowe. Źle by się stało, gdyby było 
wykonane powierzchniowe utrwalenie dróg, czyli to co było pierwszym pomysłem. Zostały 
wykonane dywaniki i daje to gwarancję na 10-12 lat.  
Przewodniczący Komisji powiedział, że wszyscy zgadzają się z panem dyrektorem, że te 
nakładki były wykonane dobrze i posłużą przez kilkanaście lat.  
Przewodniczący Komisji zapytał radnych, kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu 
uchwały i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 5 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 2024 – 2040. 
Projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 2024 – 2040 stanowi załącznik nr 4 do 
niniejszego protokołu.  
 

6) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu 
Powiatu Włocławskiego na rok 2024.   

 
Przewodniczący Komisji powiedział, że w poprzednim punkcie był również omawiany 
projekt budżetu. W związku z tym Przewodniczący Komisji zapytał, kto jest za pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 5 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
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Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 
Włocławskiego na rok 2024.   
Projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 
Włocławskiego na rok 2024 stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.    
 

7) Opracowanie projektu planu Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady Powiatu we 
Włocławku na rok 2024. 

 
Przewodniczący Komisji powiedział, że radni otrzymali projekt planu pracy komisji na rok 
2024. Przewodniczący zapytał, kto jest za przyjęciem projektu uchwały i przeprowadził 
procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 5  
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 
przyjęła projekt planu pracy Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady Powiatu we Włocławku 
na rok 2024. 
Projekt uchwały w sprawie planu pracy Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady Powiatu we 
Włocławku na rok 2024 stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 
 
Radny Kazimierz Kaca poruszył problem braku miejsc parkingowych przed Starostwem 
Powiatowym we Włocławku.  
Starosta Włocławski poinformował, że nie ma możliwości kupna terenu pod parking z uwagi 
na to, że gmina miasto Włocławek ma swoje, inne plany. Pan starosta spotkał się z Biskupem, 
Proboszczem Parafii Katedralnej na udostępnienie terenu z możliwością parkowania 
pojazdów przez mieszkańców powiatu.  
Radny Kazimierz Kaca poprosił, aby wydzielić część parkingu, który jest opłacany przez 
powiat.  
Starosta Włocławski powiedział, że może przy okazji wprowadzenia w Wydziale 
Komunikacji systemu kolejkowego uda się wymyśleć jakąś formułę.  
 

8) Zamknięcie obrad Komisji 
 
Przewodniczący Komisji w związku ze zrealizowaniem porządku obrad w dniu 24 listopada 
2023 r. o godzinie 13:30 zamknął posiedzenie Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady 
Powiatu we Włocławku.  
 

  Przewodniczący Komisji 
  Infrastruktury i Rozwoju  
 
      Bogdan Domżalski  
 

    Sekretarz Komisji  
Infrastruktury i Rozwoju  
 
    Anna Kozłowska  
 
 
Ze Starostwa Powiatowego protokołowała: 
Katarzyna Dąbrowska – Czerwińska …….. 


